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5. zasedání  Zastupitelstva obce, dne 30. srpna 2017 

schválilo dodavatele pro zateplení a výměnu oken u budovy obecního úřadu, 
která je v pořadí druhou naší budovou po mateřské školce, kde jsme získali 
cca 40% dotaci z evropských peněz. Dále zastupitelé schválili vypsání 
zakázky na realizaci úpravy okolí kapličky i text zadaní veřejné zakázky na 
projekt OKO. Živá diskuze předcházela schválení naší dotace, doplňující 
dotaci krajskou, pro TJ Sokol Ohrazenice. Ten zažádal a obdržel příslib 
dotace na úpravu volejbalových hřišť. Bez finančního přispění obce ve výši 
120.000,-Kč by dotace od Libereckého kraje propadla. Argumentace pro i 
proti byla smysluplná a oprávněná. Konečný verdikt vyzněl pro poskytnutí 
obecních peněz.  
Zastupitelstvo opět podpořilo spolek „Slunce všem“ částkou 30.000,-Kč a 
vyslechlo si pravidelnou informaci o průběhu investičních akcí.           
 

6. zasedání  Zastupitelstva obce proběhlo 4. října 2017. 

Schválili jsme kupní smlouvu na prodej části pozemků, které leží pod 
korytem Ohrazenického potoka, aby Povodí Labe mohlo provést plánovanou 
rekonstrukci. Dále jsme schválili zadání zakázky na položení obrubníků a 
nový povrch komunikací podél sokolského hřiště, od dětského hřiště dolů    
„K návsi“, což je i pracovní název. I na tuto akci jsme získali téměř 50% 
dotaci od LK. Na připravovanou akci zateplení OÚ jsme schválili zadání 
zakázky na sanaci vlhkého zdiva, kterou „vklíníme“ do průběhu zateplovací 
akce.  

Pro letošní zimní údržbu komunikací jsme vybrali Technické služby Turnov 
s nejlepší nabídkou.  
 

7. zasedání  Zastupitelstva obce proběhlo 8. listopadu 2017 

a schválilo smlouvu mezi Ohrazenicemi a Přepeřemi na dostavbu spojovacího 
chodníku od Pyrámu směrem na Potůček v rámci rekonstrukce Nádražní 
ulice. Také uložilo vedení obce důsledně kontrolovat a požadovat připojení 
nemovitostí na kanalizační síť tam, kde je to možné. Ukládá to i zákon a 
budování kanalizace nás stojí nemalé peníze.  
Dále zastupitelstvo s politováním konstatovalo nepodání žádné nabídky na 
úpravu okolí kaple a podání jediné nabídky na projekt okolí nádrže. Rozhodlo 
o novém vypsání obou zakázek. „Ohrazeničáci“ – členové oddílu házené TJ 
Turnov, požádali o příspěvek na činnost. Zastupitelé se rozhodli pro částku 
5.000,- Kč                                  
 

Kompletní informace o jednání jsou obsaženy v zápisech, nebo na webu obce. 
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Varování, která vám píši (jak jsem se zpětně díval) již druhým rokem, dojdou 
naplnění. Některé z plánovaných akcí se posunuly z letošního roku na příští, a 

tak rok 2018 bude pro naše Ohrazenice rokem staveb. Po nemálo vyjádřeních 
a mnoha jednáních v kancelářích, ale i s vámi v terénu u vašich domů, jsem 
při sečtení dodaných rozpočtů spočítal, že v příštím roce se v naší obci a pro 
náš prospěch a hezčí obec, proinvestuje asi 62 miliónů korun z kapes jiných 
subjektů: 
- vodojem – stavba březen až září, investor VHS, cena za věž a potrubí na 
našem katastru asi 33 mil., obec přispívá asi 1 mil. Kč; přínos - zajištění 
dostatku vody a tlak vody ve výše položených částech obce na další desetiletí 
- přeložka vedení NN ze sloupů do země – stavba duben až 2019 ??, investor 
ČEZ, cena asi 11 mil. Kč, v celé části obce „nad dálnicí“; méně poruch, 
zlepšení vzhledu obce, akce si vynutí i nové veřejné osvětlení (to musí platit 
obec) 

- kompletní rekonstrukce potoka – stavba v průběhu roku, investor Povodí 
Labe, cena asi 11 mil. Kč; nové a čisté koryto, výrazně lepší ochrana před 
přívalovými dešti 
- rekonstrukce okolí Pyrámu a „Turnovské“ (naše část Nádražní), stavba 
březen až rok 2019, investor Liberecký kraj asi 7 mil. Kč; hezčí, nasvícený 
Pyrám, zklidněná doprava, cyklopruhy, parkovací zálivy. 
Když k tomu přičteme naše finance na Turnovskou – Nádražní, v dotazníku 
vámi chtěnou opravu obecního úřadu, úpravu prostoru kolem kapličky a 
komunikaci K návsi, docházím k částce 81 miliónů investic v jednom roce. A 

to je vlastně to, co nám na rok poruší naše poklidné vesnické žití. 
 

Blížící se konec roku je i důvodem malé rekapitulace. Pěkné daňové příjmy, 
které plní i naši obecní pokladnu, s sebou nesou stavební a projektantský 
boom. V jeho důsledku se nám nepodařilo realizovat úpravu okolí kapličky,   
a tak budeme muset ještě jednou přežít naše vánoční zpívání na ploše 
„staveniště“. Dost mě to mrzí, už jsem to chtěl mít letos důstojné. 
V průběhu roku jsme zvládli opravu nádrže s krásnou dotací 80%, zateplení 
MŠ se 40% dotací a opravu křížku se 42% dotací. A spoustu příprav na výše 
popsané a ještě nepopsané akce. 
Kromě stavebního rozvoje obce, musela tato fungovat i denním životem. 

Nejcitelnější oblastí je služba odvozu a likvidace odpadů, bez které bychom se 
rázem ocitli zpátky ve středověku. S potěšením konstatuji, že jste si zvykli i na 

kontejnery na drobný kovový odpad. Třídění papíru a plastů je dnes již 
standardem. Pro občany zdarma, pro naši společnou kasu zatím se snesitelnou 
zátěží. Následná recyklace plastů je velkým byznysem s projevujícími se 
makroekonomickými vlivy. Na ně by měla reagovat i příslušná ministerstva a 
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tvořit koncepci, abychom my, konající dole, mohli konat smysluplně. Bohužel 
je nyní důležitější, kdo s kým nebude vládnout.  
Třídění je asi jediná cesta, jak ochránit naše životní prostředí, ale musí mít i 
plně navazující recyklaci. Pak má smysl třídit víc a podrobněji. Od roku 2024 

bude zcela zakázáno skládkování, a tak je o čem přemýšlet. 
Svážení bioodpadu je od vás vnímáno velmi pozitivně. S postupem doby jsme 

dnes na 151 nádobách při 325 číslech popisných. Docela mě ten počet 
překvapil. Sám mám na zahradě rodinného domku kompostiště a tráva, listí, 
zbytky zeleniny jsou významným zdrojem mého budoucího kompostu, tak 
proč je odvážet? Platba za svoz a likvidaci tohoto odpadu nám citelně zasáhla 
do položky na odpady a i ji budeme muset v celkové koncepci odpadového 
hospodářství řešit. Určitě to bude řešení podporující snižování vzniku odpadu 
a zkvalitnění třídění.  
Závěrem informace o cenách známek za komunální odpad: ceny pro příští rok 
zůstaly zachovány; A - týdně = 2.157,-Kč, B - 14 dní = 1196,-Kč, C - 

kombinovaná = 1650,-Kč a jednotlivá = 66,-Kč. Známky budou v prodeji od 

3. ledna v úřední dny a paní účetní prosí o přiměřená platidla, neboť 
nedisponujeme tak velkým počtem menších bankovek a mincí. Děkujeme. Na 

letošní roční i jednorázové známky vám popelnici vyvezou ještě i v lednu.  

 

V lednu 2018 nás čekají další volby a s tím souvisí i další prosba: volte si 
koho chcete, ale podívejte se na svá obydlí z ulice. Máte dobře viditelné číslo 
popisné? Máte přístupnou a viditelnou schránku? Jak vám máme dodat 
volební lístky, když tyto dvě podmínky úspěšného doručení nejsou splněny? 

Nechávat lístky na prahu dveří, či za klikou, je v tomto počasí nevhodné. K 

tomu ještě riskovat natrženou …nohavici od ukrytého psa – to po nás přece 
nemůžete chtít.  
À propos -  ke psům: jako majitelé jste zodpovědni za jejich chování a pohyb. 
V tomto roce jsem měl několik připomínek k volně pobíhajícím psům,            
u kterých víme, kam patří. Důrazně žádám tímto všechny majitele psů, aby 
zajistili, že k tomuto docházet nebude. A obdobné je to i s úklidem potřeby na 
veřejném prostoru. To, že jsme na vesnici, neznamená, že bychom tu museli 
šlapat v…. Svědomití a zodpovědní se mnou budou souhlasit, ti, co se jich to 

týká, ať si tato slova vezmou k srdci. 

Dostalo se mi informace, že by se i v našem regionu mohly pohybovat osoby, 
vydávající se za pracovníky ČEZu nebo jiných institucí a pod záminkou 

kontroly faktur za energie, mohou nechat oslovené podepsat nové, zpravidla 
nevýhodné smlouvy o dodávkách energií. Buďte prosím ostražití! 
Vánoční čas a trocha volna vás může naladit i k četbě oblíbené knihy. 
Knihovna na obecním úřadě je vám k dispozici po dohodě s paní účetní. Dle 
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evidence na kartičkách víme o hříšnících, kteří stále ještě nevrátili již dlouho 
vypůjčené knihy. Znovu tedy žádáme o jejich vrácení.                                                                                      
  
Z důvodu dovolených bude obecní úřad mezi svátky uzavřen. 
                                                                                                    

Rychlost „U školky“ bude konečně značkami snížena na 30 km/hod. Odbor 
dopravy MÚ Turnov již vydal rozhodnutí. I když to není 100%ní řešení, 
máme se u neukázněných řidičů na co odvolat. 
 

Obě naše školy podstoupily v uplynulých měsících hloubkové kontroly 
z České školní inspekce. V obou případech byl výsledek velmi pozitivní. 
                                                                                                            - fn- 

 

Zdravotní příspěvek se některým občanům vyplácel do roku 2015 ve výši 
1000,- Kč. Před jeho schválením jsme v zastupitelstvu vždy polemizovali, 
zda víme o všech občanech, kteří by ho potřebovali a kterým bychom alespoň 
mírně snížili náklady na léky nebo zdravotní pomůcky. V listopadu minulého 
roku jsme se v zastupitelstvu shodli, že nejsme schopni zajistit spravedlivé 
vyplácení, a všichni přítomní zastupitelé souhlasili s jeho zrušením, proto se 

již v roce 2016 nevyplácel. Na jaře tohoto roku se někteří občané skrze 
zastupitele dotazovali, proč nedošlo k vyplacení zdravotního příspěvku, a 
považovali to za ne zrovna šťastné rozhodnutí zastupitelů. Novým 
projednáním byl pověřen sociální výbor. Citujeme z jeho zprávy: 
„Sociální výbor doporučuje ponechat stávající stav – zrušení zdravotního 

příspěvku. Projednali jsme výplatu zdravotního příspěvku, ale nelze stanovit 

objektivní a jednotná kritéria k jeho vyplácení. Sociální výbor ani obec 

nemají právo ověřovat sdělené skutečnosti. To je v pravomoci sociální 

politiky státu, která je i pomocí občanům primárně pověřena. Výbor 

doporučuje, aby obec přispěla na prokazatelné sociální a zdravotní události, 

které mohou dostat občana či rodinu do existenčních problémů (např. těžký 

úraz, požár apod.) Návrh nebo žádost o poskytnutí takového příspěvku může 

Zastupitelstvu předložit občan i zastupitel obce. Zastupitelstvo bude řešit 

přiznání příspěvku individuálně.“ 

Zastupitelstvo se k tomuto doporučení přiklonilo a své původní usnesení o 
zrušení výplaty příspěvku nemění. 
 

Betlémské světlo vám přinesou v neděli 17. prosince turnovští skauti ke 

kapličce. Od 16 hodin u ní vystoupí se svým programem. Přijďte si na již 
tradiční akci zpříjemnit adventní čas.  
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Zájezd do divadla na představení Chaplin dle Vašich ohlasů patřil k těm 
velmi úspěšným. Doufám, že se nám podaří na jaro domluvit také zajímavé 
představení. Rozjednanou máme na květen operetu Polská krev vHudebním 
divadle v Karlíně. Rozjednanou, ale stále nepotvrzenou. Pokud by toto 
představení nedopadlo, budeme hledat jiné.  
 

Posezením pro „dříve narozené“ se v pátek 8. prosince zaplnila restaurace 

na Kontaktu. Našim seniorům předvedly děti z mateřské i základní školy 

velmi pěkné vystoupení, zahrál pan Jakubec k tanci i k poslechu a 

v příjemném prostředí si mohli všichni popovídat i s těmi, které tak často 
během roku nevidí. 
 

 

Několik let jsme čekali na vhodnou dotaci, která by nám pomohla opravit 
antukový povrch na hřišti. Letos se to podařilo, a proto nám v říjnu firma 
Sibera doplnila hřiště škvárou a antukou. Abychom co nejvíce snížili 
konečnou částku, starou antuku jsme odstranili sami při brigádách koncem 
září. Za úpravu jsme zaplatili necelých 300.000 Kč. Jednu třetinu jsme získali 
prostřednictvím dotace od Libereckého kraje, 120.000,- jsme obdrželi jako 
dotaci od obce a zbývající finanční prostředky jsme dali dohromady 
z vlastních zdrojů, ale také od sponzorů. Bez nich bychom úpravu hřiště, 
která by měla vydržet dalších 20 – 30 let nezvládli. Všem dárcům i obci moc 
děkujeme! 
Přesně na Martina se letos konalo Svatomartinské veselení. Obávali jsme se 
počasí, protože listopad byl většinou nevlídný, ale 11. 11. byla sice zima, ale 
vysvitlo sluníčko a dešťové kapky se ukázaly až navečer. Byli jsme nadšeni 
účastí dětí, rodičů i pomocí organizátorů. Přes 40 dětí si vyzkoušelo soutěže 
na hřišti, ve škole, dále se svezly na koni, vyzkoušely si žonglování. Počet 
všech účastníků se před lampionovým průvodem ještě zvýšil asi na  200 lidí a 
po velmi pěkné fire show všichni zaplnili tři možná místa k občerstvení. 
Během hodiny si děti mohly zatančit s Rachot Bandou v hospodě a v 19 

hodin byl odpálen ohňostroj. Rachot Banda hrála pro dospělé až do 22 hodin. 
O chladném počasí svědčí i spotřeba teplých nápojů, jedna várnice čaje a 22 
litrů svařeného vína.  
Po takto úspěšné akci nás o 14 dní později nepříjemně překvapilo vykradení 
klubovny. Přestože v ní moc cenností nemáme, škoda se vyšplhala asi na 24 
tisíc korun. Možný pachatel byl dopaden, ale škoda nám pravděpodobně 
uhrazena nebude.  
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Na středu 27. prosince je naplánovaný zimní výlet do Sedmihorek. Sejdeme 

se na vlakovém nádraží v 11.15 hodin. 

 

Plánujeme i masopust, ale zatím neznáme přesný termín, sledujte naše 
webové stránky. 
 

PROSBA 

Po úpravě hřiště prosíme všechny, aby na něj během zimy nevstupovali a 

zároveň aby dohlédli na své děti, případně upozornili i ostatní, aby neházeli 
na nové hřiště kamínky z dětského hřiště. Nebuďme lhostejní, peníze i síly na 
opravy můžeme potom využít jinde.                                                     
                                                                                                              -jr- 

 

Blahopřání 
Od října 2017 do února 2018 oslavili nebo oslaví významná výročí Božena 
Zieglerová, Drahomíra Čechová, Květoslava Svobodová, Jana Pernicová, 
Jarmila Červinková, Jaruška Zajíčková, Jaroslav Cerman, Jiří Kohout, 
Jaroslav Dědeček, Jiří Pospíšil, Pavel Klus, Karel Nevyhoštěný, Josef 
Nejedlo, Václav Kořínek, Ladislav Moc, Jaroslav Vávra a Štěpán Pernica.  

Všem přejeme hodně zdraví, spokojenosti a energie do dalších let. 
 

V letošním roce se v naší obci narodilo 5 dětí v poměru 3:2 ve prospěch 
chlapečků. 
 

 

Vánoční poděkování a přání. 

 

Jsou před námi krásné vánoční svátky. Romantické chvíle procházek 

zasněženou vyzdobenou ulicí s lákajícími obchody, či krajinou s nenapo-

dobitelným světlem od sněhové pokrývky… Dopřejme si ten luxus zapomenout 

chvíli na starosti a naplno tyto zimní a vánoční obrazy vnímat. Snáze pak 

otevřeme svá srdce blízkým i přátelům a na chvíli si uvědomíme to, co bychom 

měli mít na mysli daleko častěji; krása a smysl života je ve vzájemné lásce, 

souznění, radosti z toho, učinit někoho šťastným, v prostých obrazech čisté 

přírody. 

Děkuji zastupitelům, zaměstnancům obce, paním ředitelkám, učitelkám a paní 

vychovatelce za dobře odvedenou práci v letošním roce a všem mým 

obyvatelům přeji Vánoce prožité v duchu předchozích slov a pevné zdraví 

v jistě úspěšném nadcházejícím roce. 

                                                                                                    Váš starosta. 
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Co jsme nevěděli o našem křížku. 
 

V závěru léta a na podzim proběhlo restaurování křížku na návsi, postaveném 
v roce 1894. Restaurátorské práce byly ukončeny na konci září, okolí křížku 
se bude upravovat až na jaře příštího roku, kdy bude provedeno z mé strany 

ještě posouzení stavu po zimě a budou doladěny drobné úpravy.  
Na restaurování se společně se mnou podílely dvě subdodavatelské firmy, 
kterým bych chtěla touto cestou poděkovat. Jedná se o kolegu restaurátora 
Mgr. Ing. Ondřeje Šimka z Jindřichova Hradce, který kovářsky opravil plot a 
firmu Solsats, s.r.o., která umožnila technicky demontáž a montáž kříže.  
 

Vzhledem k tomu, že se nejedná o dílo zapsané jako kulturní památka, nebylo 
ze strany obce požadováno dokládat restaurátorskou zprávu a nebylo 
povinností ani provádět náročný restaurátorský průzkum s odběry vzorků, 
které by zcela ozřejmily jeho původní podobu. Přesto mi to, jako rodačce, 
nedalo, a ledacos jsem si zjistila na vlastní náklady i nad rámec sjednaných 
prací. V průběhu restaurování se potom objevila docela zajímavá zjištění. 
V rámci umělecko-historického průzkumu se pátralo po fotografiích a 
dokumentech, které by ozřejmily původní podobu památky i jejího okolí 
(bohužel neúspěšně). Bylo ale zjištěno, že se jedná o značně oblíbený typ 
gotizujícího kříže, který se vyráběl ve dvou až třech velikostech. Vzor kříže 

byl dohledaný hned v několika starých slévárenských vzornících (Železárny 
královského města Rokycan v Rokycanech a v Klabavě, pocházející z doby 

po roce 1900, slévárny v Berouně, odkud Rokycanská slévárna přejala starší 
vzory a ve vzorníku firmy „Ferrum“, dříve Knížecí arcibiskupské hutě 
Rožmitál). 
 

V rámci vizuálního průzkumu byly zkoumány především barevné úpravy 
kovových prvků – plotu, kříže, korpusu Krista a nápisové tabulky. Ukázalo 
se, že kříž i plot byly několikrát různobarevně přetírány. Nebylo 
překvapením, že původně bylo ve značné míře uplatněno zlacení. Kristus byl 

zlacený plátkovým zlatem a tato úprava byla ještě nejméně dvakrát obnovena 
stejnou technologií, než ho někdo natřel beztvarou šedožlutou barvou, se 
kterou se nám zachoval. Tělo kříže naproti tomu bylo v minulosti patrně již 
opravováno a některé vrstvy nebyly zachovány. Z analogií je však 
nejpravděpodobnější, že byl černý. Co je zajímavé – vizuálně se zdálo, že plot 
byl původně jásavě modrý. Odebrala jsem tedy vzorek a nechala ho 
laboratorně vyhodnotit. Modrá úprava skutečně byla velmi starého data, ale 
nakonec bylo potvrzeno, že původní barva byla černá se zlacenými špicemi. 
Navrhovala jsem tuto nově zjištěnou změnu zahrnout do víceprací, protože 
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v celkovém vyznění by bylo dílo obohaceno o další výtvarný rozměr, se 
zlatými špičkami by opět zazářilo v kráse, jak si to představovali a nechali 

zhotovit naši předkové. Inu, návrh byl zamítnut s argumentem, že by zlato na 
špicích lákalo ke krádežím a vandalismu. Já s tímto z duše nesouhlasím, mám 
za to, že již nejsme bezohledný a nevšímavý dav hulvátů že už máme na víc. 
No, nezdařilo se. 
U nápisové tabulky bylo zjištěno zlacení obvodového věnce, ale co na ní bylo 
v minulosti napsáno, se nepodařilo zjistit. Koroze v minulých letech dokonale 
odstranila všechny stopy barev v nápisové ploše. Opět tak přišlo na řadu 
srovnávání s analogickými typy křížků a vhodný nápis byl zvažován 
v souladu se známými informacemi i s duchovním významem a stávající 
citací ze slova Božího na mramorové desce. Myslím, že jsme zvolili více než 
dobře. 
Čtyřdílná kamenná architektura kříže má čtvercovou dispozici v půdorysu a 
tvarově kopíruje schéma velkých litých hřbitovních křížů (např. na hřbitově 
v Turnově, v Rudné u Prahy, Novém Jáchymově nebo ve Vrchlabí). Jedná se 
o zmenšenou kamennou kopii původně celolitinového novogotického typu 
centrálních křížů, jehož předlohu můžeme dohledat v zachovalém 
Fürstenberském slévárenském vzorníku, datovaném do 50. – 60. let 19. 

století. S největší pravděpodobností v tomto případě došlo k okopírování 
tvarosloví ústředního kříže z turnovského hřbitova při kostele P. Marie. 
Velmi podobný případ verze tohoto kříže v umělém kameni najdeme např.      
i na hřbitově na Hruštici. Římsa v duchu tudorovské novogotiky je tvořena 
mohutným cimbuřím, které bylo místy vandalsky poškozeno. Jeden 
z chybějících fragmentů se podařilo dohledat v zemině u paty kříže, ostatní 
byly doplněny v pískovci. Použitý kámen odpovídá místnímu typu pískovce, 
ze kterého jsou zhotoveny např. i původní části rozcestníku na Pyrámu. Je 
velmi nekvalitní, má vysokou pórovitost, a tak také rychle chátrá vlivem solí 
a nečistot, které do sebe nasává. Již v minulosti se jej lidé pokoušeli zpevnit 
z dnešního pohledu nevhodnými postupy, a proto se nyní drolí a 
nerovnoměrně černá ještě víc. Stejný stav byl zjištěn i u obvodové zídky pod 
plotem, která bylo rozlámaná na množství částí, potrhaná od korodujících 
trnů plotu, některé bloky zcela chyběly a byly zality provizorním betonem, 
aby plot vůbec držel pohromadě. Zde bylo uvažováno o celkovém nahrazení 
bloků v novém pískovci, ale nakonec jsme zachránili ty původní. Zpevnili 
jsme je, slepili, dohledali všechny odpadlé střípky a sesadili zpět. Doplněné 
bloky jsou ze shodného typu kamene, který byl dohledán v obecních 

zásobách bouraných štuk. Celý povrch kamenného podstavce tak byl očištěn 
od starých přetěrů a nečistot a zpevněn.  
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Bílá mramorová deska s nápisem na čelní straně utrpěla hlavně olejovými 
nátěry, kdy se ji někdo neodborně snažil natřít zlacenkou. Koroze falešného 
zlata (mosaz) se zapila do mramoru a obarvila ho do zelena, s čímž už se 
nedá nic udělat.  
 

V průběhu prací se stále uvažovalo o finální podobě nejbližšího okolí křížku. 
Byly odstraněny šípky, šeříky a vzrostlé tůje v těsné blízkosti památky, které 
ji bezprostředně ohrožovaly. Na jaře by se měla přemístit  cedule s omezením 
vjezdu, která nyní narušuje genius loci křížku. Nutná úprava terénu se týká 
hlavně levé strany křížku, strany směrem do silnice, kde i přes tento zákaz 
každou chvíli projíždí kamióny a těžké náklady. Ano, sama jsem toho byla 
svědkem, kdy se mě právem naštvaní řidiči těchto nákladů ptali, jak se tam 
mají vytočit, aby se dostali k firmě pana Mencla. Apeluji tímto na obec i na 
danou firmu, aby odklonili tuto nevhodnou dopravu, jinak byla náročná 
restaurátorská oprava zbytečná. Možná jste si všimli, že jsme museli nechat 
umístit dočasně na nároží zídky betonové bloky, protože už na ní někdo vjel a 
urazil doplněný pískovcový roh. 
 

Při výkopových pracích okolo základů zídky byla objevena stará mince. 
Jedná se o 1 krejcar z roku 1851, tedy je ještě o 43 let starší než samotný 
křížek. I ten byl odborně očištěn a bude vystaven na obecním úřadě. Jestli ho 
ztratil náhodný kolemjdoucí, nebo zdali byl k patě kříže vhozen záměrně jako 
zbožné poděkování, to už se nikdy nedozvíme. 
 

Na jaro je v plánu dokončení schodiště a úprava terénu okolo křížku a také 
jeho nové vysvěcení s krátkou přednáškou restaurátorky o průběhu prací. 
Rádi Vás všechny přivítáme.  
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